
Пътуването до Ктиай –  
безопасен избор

В неделя, 5 юни, от центъра 
за изстрелване на спътници 
„Дзиуцюен“ в Северозападен 
Китай успешно бе изстрелян 
корабът носител „Шънджоу-14“ 
с трима тайконавти на борда. 
Екипът на мисията „Шънджоу-14“ 
с командир Чън Дун (летял вече 
с „Шънджоу-11“) включва и  
Лиу Ян (от мисията 
„Шънджоу-9“), както и Цай 
Сюджъ, която лети за първи 
път. Те ще останат в близкия 
Космос за  
половин година.

Кое е най-важното в случая? 
Както изтъква Радио Китай, 
„Шънджоу-14“ ще завърши 
изграждането на космическата 
станция „Тиенгун“ и трите й 
модула – основния „Тиенхъ“ и 
двете лаборатории „Уънтиен“ 
и „Мънтиен“. Така след броени 
месеци китайската космическа 
станция ще бъде свършен факт 
– едно невероятно научно-
техническо постижение, за 
което на САЩ и Европа им бяха 
нужни дълги години. 

Построена след много 
усилия и пазарлъци, 
Международната космическа 
станция (МКС), до скоро бе 
дом на космонавти от различни 
държави, заети с различни 
изследвания и експерименти. За 
съжаление, бъдещето на МКС 
не е много ясно, защото един 
от главните участници в проекта 
– Русия, се отдръпна официално 
от него – пряк резултат от 
невероятната психо-политическа 
атака на САЩ и техните прокси 
по повод военната операция в 
Украйна.

А известно бе, че именно 
Русия, служеше като 
„космически асансьор“ на МКС 
и от нейните ракетни полигони 
„небесни кораби“ на Москва 
успешно доставяха екипите на 
международната станция. Кой 
и кога ще се заеме с това в 
бъдеще, е въпрос с повишена 
трудност, който вещае бавното 
угасване на МКС.

Петър Герасимов

Невероятно  
научно-техническо 
постижение
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Нов принос на Китай  
за световното земеделско 
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4Инициативи за 
укрепване  
на сигурността
На проведения наскоро Форум  
на мозъчни тръстове от Китай  
и Русия външният министър на 
Китай Уан И произнесе реч 
„Укрепване на солидарността, 
сътрудничеството и подобряване 
на глобалното управление“.

Призив за стабилизиране 
на икономиката
Държавният съвет на Китай 
проведе национална 
телеконференция за стабилизиране 
на икономиката, където премиерът 
Ли Къцян каза, че трябва да 
се положат усилия, за да може 
икономиката да постигне разумен 
растеж през второто тримесечие.
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Археологическият музей  
в провинция Шънси  
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Стартът на кораба носител 
„Шънджоу-14“ 
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НовиНи

сички чуждес-
транни инвес-
титори са добре 
дошли да разши-
рят бизнеса си в 
Китай и да спо-

делят ползите за развитие-
то на страната, съобщиха от 
Министерството на търго-
вията. Говорителят на ми-
нистерството Гао Фън на-
прави изявлението в от-
говор на въпрос за неот-
давнашното съобщение на 
американския онлайн тър-
говец на дребно Amazon, 
че ще затвори своя мага-
зин за електронни книги 
Kindle в Китай.

Продуктите и услуги-
те се развиват бързо в Ки-
тай, един бързо растящ по-
требителски пазар, който е 
вторият по големина в све-
та, каза Гао. Нормално е 
пазарните субекти, вклю-
чително фирмите, финан-
сирани от чужбина, да ко-
ригират своите продукти и 
услуги въз основа на разви-
тието на пазара, каза той.

Като цяло Китай запаз-
ва привлекателността си за 

В

чуждестранните инвести-
ции и приветства по-кон-
курентни продукти, бизнес 
и услуги от чуждестранни 
инвеститори, каза той.

Отговаряйки на въпро-
си относно намерението на 
Съединените щати да доба-
вят още китайски компа-
нии към своя „черен спи-
сък“ с икономически санк-
ции, Гао каза, че Вашинг-
тон сериозно подкопава ре-
да в международната ико-
номика и търговия, както 
и търговските правила и 

застрашава стабилността 
на глобалните индустриал-
ни вериги и вериги за дос-
тавки. 

Той злоупотребява с 
контрола върху износа, 
използвайки го като ин-
струмент за потискане на 
чужди фирми, институции 
и лица без фактически ос-
нования.

Китай ще предприеме 
необходимите действия за 
защита на законните права 
и интереси на своите ком-
пании, каза Гао.

Н

Н

Последният трик на 
Вашингтон по тайванския 
въпрос няма да има ефект

а 1 юни замест-
ник търговският  
представител на 
Съединените ща-
ти Сара Бианки 
обяви старта на 

„Американско-тайванската 
търговска инициатива през 
21-и век“. Това е поредни-
ят политически фарс на Ва-
шингтон по отношение на 
търговско-икономическите 
връзки, използвайки Тай-
ван за сдържане на Китай.

Според трите комюни-
кета между Китай и САЩ 
Белият дом признава, че в 
света има само един Китай, 
Тайван е част от страната 
и правителството на Ки-
тайската народна републи-
ка е единственото закон-
но правителство. Вашинг-
тон обещава да запазва са-
мо културни, търговски и 
други неофициални връзки 
с китайския остров. Оче-
видно е, че принципът за 
„един Китай“ е предусло-
вие за участието на Тай-
ван във външното иконо-
мическо сътрудничество. 
Горепосочената инициатива 
видимо е официално спо-
разумение, включващо съ-
държание за суверенитета, 
което е в разрез с принци-
па за „един Китай“ и пред-
ставлява грешен сигнал на 

тайванските власти.
Анализаторите смятат, 

че „инициативата“ има съ-
що цел да се извадят спе-
циалисти, технологии и ка-
питали от Тайван в сфера-
та на високотехнологичната 
индустрия, т. е. между Ва-
шингтон и Тайпе няма да 
има справедливи икономи-
чески отношения.

Въпросът за Тайван е 
свързан с коренните ин-
тереси на Китай, също е 
най-чувствителният и ва-
жен въпрос в китайско-аме-
риканските отношения. 
Пекин явно е посочил, че 
ако Вашингтон не подходи 
правилно спрямо Тайван, 
това ще има катастрофално 

влияние върху двустранни-
те отношения. След като 
встъпи в длъжност, насто-
ящата американска адми-
нистрация многократно 
обещава да спазва полити-
ката за „един Китай“ и не 
подкрепя „независимост-
та на Тайван“, но с дейст-
вията си показва точно об-
ратното. 

Непрекъснатите трикове 
на Вашингтон по тайван-
ския въпрос сериозно нару-
шават мира и стабилността 
в дадения район. Необхо-
димо е Китай да се обеди-
ни, което е историческата 
тенденция и нито един чо-
век, нито сила не може да 
я предотврати!

Невероятно  
научно-техническо 
постижение

Законът за защита  
на влажните зони 

В наши дни вече спо-
койно може да говорим 
за „Тиенгун“ като за но-
вия дом на космонавти-
ката, изграден в изклю-
чително кратки срокове и 
с най-високо технологич-
но умение. При това са-
мо от една държава – Ки-
тайската народна републи-
ка! Към това трябва да до-
бавим, че „Тиенгун“ не е 
само успешен научно-тех-
нически проект. Той сим-
волизира зашеметяваща-
та скорост на развитие на 
най-голямата азиатска дър-
жава и то в сфера, която 
съчетава целия съвреме-
нен научно-технически и 
производствен потенциал.

Освен това „Тиенгун“ 
е аргумент за икономиче-
ската мощ на Поднебесна-
та, която с лекота може да 
си позволи такъв мащабен 
космически проект – без 
никаква чужда финансо-
ва помощ или съдействие! 
Освен това ракетите, които 

една след друга успешно 
пътуват до новия дом на 
китайските тайконавти, 
демонстрират завидните 
успехи на производството 
и високото качество в та-
зи съвременна и изисква-
ща високо техническо ни-
во производствена област 
– успехи, които гарантират 
не само усилията в област- 
та на тайконавтиката, но 
и в отбранителната сфера 
на страната.

Всички тези забележи-
телни успехи бяха постиг-
нати, както се казва, за 
„нула време“, за кратки пе-
риоди, немислими досега 
в развитието и на най-на-
предналите държави в све-
та. „Тиенгун“ е най-кате-
горичното доказателство 
за всеобхватните успе-
хи на социализма с ки-
тайска специфика, илюс-
трация на един поразите-
лен научно-икономически 
и социален път, изминат 
от Китай за броени десе-
тилетия!

овият закон на 
Китай за защи-
та на влажните 
зони влезе в си-
ла в сряда. Спо-
ред него страна-

та ще прилага управление-
то на влажните зони на 
различни нива, като ва-
жните влажни зони тряб-
ва да попадат под черве-
ните линии за опазване на 
околната среда.

Защитата на влажните 
зони в Китай се сблъск-
ва с множество предизви-
кателства поради липсата 
на специфични разпоред-
би, прекомерното използ-
ване и дори унищожава-
нето им.

Новият закон ще помог-
не да се насърчи разумно-
то използване на влажни-
те зони и да се гарантира 

стабилността на екосисте-
мите на влажните зони, ка-
то ще допринесе за обеди-
няването на икономиче-
ските, социалните и еко-
логичните ползи, каза Ян 
Джаося, ръководител на 
Института по екологично 
право в Пекинския лесо-
технически университет.

Китай е определил 64 
влажни зони с междуна-
родно значение и 29 с на-
ционално значение. Съз-
дадени са над 600 влажни 
природни резервата и 1600 
влажни парка.

След прилагането на за-
кона Китай ще засили за-
щитата на влажните зони, 
като се стреми да увеличи 
степента на защита до 55% 
до 2025 г. и да възстанови 
над 66 000 хектара влаж-
ни зони.

Вратите на КНР са отворени  
за чуждестранни инвестиции

I стр. 1
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国家乡村振兴局多举措稳
就业防返贫

新华社北京6月5日电 
国家乡村振兴局局长刘焕
鑫表示，要多措并举拓宽
脱贫人口稳岗就业渠道，
确保完成今年全国脱贫
人口务工就业规模稳定在
3000万人以上的目标任
务。这是最基本要求，也
是必须守住的“底线”，坚
决防止因就业不稳出现规
模性返贫。

这是刘焕鑫在日前举
行的全国脱贫人口稳岗就
业工作推进会议上作出的
表述。

刘 焕 鑫 指出，有岗位
才能有就业。既要 稳住
现有岗位，又要创造新的
就业岗位，在“稳、转、拓”
上下力气。“稳”，就是稳
住现有岗位。推进企业在
做好疫情防控条件下复
工达产，稳定岗位供给，
提升吸纳能力。“转”，就
是做好转岗服务。对因疫
停工、滞留和暂时失业人
员，要及时安置。“拓”，就
是拓展岗位供给。东部地
区要加强与中西部地区
沟通，高质量、多频次推
介岗位需求清单，深化劳

神舟十四号载人飞船发射 两名豫籍航
天员再出征

据中国载人航天工程
办公室消息，经空间站阶
段飞行任务总指挥部研究
决定，瞄准北京时间6月5
日10时44分发射神舟十四
号载人飞船。陈冬、刘洋、
蔡旭哲3名航天员将执行
此次载人飞行任务，由陈
冬担任指令长。陈冬、刘
洋均为豫籍航天员。

他们全部为第二批航
天 员，陈冬 参加 过神舟
十一号载人飞行任务，刘
洋 参加过神舟九号载人
飞行任务，蔡旭哲是首次 
飞行。

上午11时，酒泉卫星发
射中心问天阁内，神舟十
四号航天员乘组首次公
开亮相。3名航天员身穿
蓝色工作服站立在玻璃
墙内，精神饱满，面带微
笑。他们左胸前的五星红
旗，与身后的巨幅国旗交
相辉映。

陈冬是首个担任指令
长的第二批航天员。1978
年 冬天，陈冬出生在 洛
阳。1997年高考季，他以
优异成绩入学长春飞行学
院。2010年5月，陈冬正式
加入中国航天员大队，奔向
更加寥廓的宇宙。6年后，
他成功拿到进入太空的“入
场券”，入选神舟十一号航

天员乘组，开启33天的飞
天之旅。又是一个6年过
去，陈冬再获飞天机会，“原
来是想上太空，现在是更
想上太空。”

心怀渴望的不只是陈
冬。在 航 天 员的工作服
上，有一个特殊装饰——
金色五角星，它的数量对
应航天员飞天的次数。刘
洋的胸标上，也有一颗熠

熠闪光的金色五角星。
刘洋是二叩苍穹的巾

帼英雄。1978年国庆刚
过，刘洋出生在郑州市里
一个普通工人家庭。高考
前夕，空军来学校招生，
刘洋一路过关斩将，成为
新中国成立后招收的第
七批女飞行员。2009年
5月，中国第二批航天员
选拔 启动，刘洋闻讯报

名。她说：“我渴望飞得更
高。”2012年6月16日，刘
洋踏上飞往太空的征程，
浩瀚宇宙终于有了中国女
性身影。10年后，刘洋将
乘坐神舟十四号载人飞船
再叩苍穹。今年生日，刘
洋将在太空中度过。

和陈冬、刘洋相比，河
北籍航天员蔡旭哲是不折
不扣的“太空新人”。然而，

商用三周年 5G规模化应用
抢抓关键期

6月6日，中国5G商用
迎来三周年。工信部日
前发布一组数据，折射
出5G建设应用的显著成
果：目前中国建成5G基
站超过160万个，成为全
球首个基于独立组网模
式规模建设5G网络的国
家；5G应用案例累计超
过2万个；5G移动电话用
户达到4.1亿户。据悉，下
一步工信部等多部门将
适度超前加快5G等数字
基础设施建设，同时抓
住5G规模化应用的关键
期，聚焦新型信息消费、

实体经济、民生服务等
三大领域，加快5G赋能
千行百业。

商用三年以来，5G应
用不断拓展和深入，涵
盖交通、医疗、教育、文
旅等诸多生活领域，案
例累计超过2万个。在关
键技术创新方面，从“3G
突破”“4G同步”走向“5G
引领”，5G芯片、移动操
作系统等关键核心技术
与国际先进水平差距持
续缩小，中国企业声明的
5G标准必要专利数量保
持世界领先。

务对接合作。
稳市场主体是稳就业

的关键。今年以来，中央
出台了留抵退税、降低涉
企收费、金融支持等普惠
性政策。国家乡村振兴局
近期出台的若干措施也重
点支持企业稳岗。“从目前
情况看，现在最大的问题
不是没有政策，而是政策

能不能落实到位。”刘焕
鑫表示，必须把支持企业
纾困解难作为当前一项紧
迫任务。要落实好帮扶政
策。各地要按照“用足用
活用好、落实落地落细”的
原则，不折不扣落实好各
项政策，发挥好各项帮扶
政策的放大效应，做到政
策能享尽享、应享尽享。

他们三人的飞天梦，却在
同一个起点。作为陈冬、
刘洋同批入队的战友，蔡
旭哲12年的坚持与执着，
终于一朝梦圆。

就在与媒体记者集体见
面的一天前，新一轮“出差
三人组”在问天阁内过了端
午节。

“问天”这个名字源于屈
原的名篇《天问》。

诗人千年前浪漫瑰丽的
想象，航天人千年后脚踏
实地的奋斗，中华民族延
续千年的飞天梦想，在这
一刻同频共振。

神舟十四号飞行任务
是中国空间站建造阶段第
一次载人飞行任务，也是
中国航天员首次在轨迎接
舱段到访空间站，任务期
间将全面完成以天和核心
舱、问天实验舱和梦天实
验舱为基本构型的天宫空
间站建造，建成国家太空
实验室。

按 计 划，在轨 驻留期
间，神舟十四号飞行乘组3
名航天员将迎来空间站两
个实验舱以及天舟五号货
运飞船、神舟十五号载人
飞船的来访对接，并与神
舟十五号飞行乘组进行在
轨轮换，于12月返回东风
着陆场。
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аскоро се про-
веде във видео-
формат Форум 
на мозъчни тръ-
стове от Китай и 
Русия. В него взе 

участие външният минис-
тър Уан И, който произнесе 
реч, озаглавена „Укрепване 
на солидарността, сътруд-
ничеството и подобряване 
на глобалното управление“.

В нея той изтъкна, че в 
момента се наблюдава де-
фицит на мир, сигурност, 
доверие и управление, и 
Китай, в лицето на предсе-
дателя Си Дзинпин, е пред-
ложил редица глобални 
инициативи за укрепване 
на сигурността и преодоля-
ване на дефицитите в све-
товното управление, които 
са получили положителни 

Н

отзиви от международна-
та общност.

Китай е готов да рабо-
ти с Русия, за реализира-
не на общите им визии и 
договорености. „Надява-
ме се експертите и учени-
те от двете страни да имат 

задълбочена комуникация 
и обмен и да допринесат 
със своята мъдрост за енер-
гичното развитие на отно-
шенията между Китай и 
Русия и да направят света 
по-мирен, по-безопасен и 
по-проспериращ“, каза той.

етвъртата по го-
лемина хидрое-
лектрическа цен- 
трала в света  
„Силуоду“ е гене- 
рирала над 500 

милиарда киловатчаса 
чиста електроенергия, ка-
то така е помогнала за на-
маляването на въглерод-
ните емисии с над 400 ми-
лиона тона, съобщиха от 
китайската корпорация 
„Трите клисури“.

Генерираната електро-
енергия е в състояние да 

задоволи нуждите на около 
600 милиона души, което 
е еквивалентно на енерги-
ята от около 152 милиона 
тона стандартни въглища.

Мегацентралата се на-
мира в окръг Юншан в 
провинция Юннан и ок-
ръг Лейбо в провинция 
Съчуан, Югозападен Ки-
тай. Тя заработи с пълен 
капацитет през 2014 г. и 
разполага с 18 генериращи 
блока с обща инсталирана 
мощност от 13,86 милиона  
киловата.

Ч

итай представи 
насоки за уско-
ряване на инте-
грацията на сел-
ската електронна 
търговия и систе-

мите за експресна доставка 
за по-доброто свързване на 
производството и потреб-
лението между градските 
и селските райони.

Страната ще надстрои 
окръжните логистични 
центрове за дистрибуция 
и ще изгради демонстра-
ционни зони за координи-
рано развитие на селската 
електронна търговия и ус-
луги за експресна достав-
ка, се казва в насоките, из-
дадени съвместно от Ми-
нистерството на търговия-
та и седем други правител-
ствени агенции.

Китай има за цел до-
пълнително да улесни 

К

циркулирането на селско-
стопански продукти от се-
лата до градовете и потре-
бителски стоки от градски-
те към селските райони.

Ще бъдат взети мерки за 
насърчаване на населените 
места да подобрят инфра-
структурата за експресни 

доставки в селските райо-
ни, насърчаване на изграж-
дането на логистични съо-
ръжения със студена вери-
га за съхранение на селско-
стопански продукти и ук-
репване на слабите връзки 
в логистиката в производ-
ствените райони.

Ускорява се интеграцията на 
електронната търговия в селата 

ВЕЦ „Силуоду“ е 
генерирала над 500 
милиарда киловатчаса 
чиста електроенергия

О

Пристанище Нинбо-
Джоушан счупи 
месечния рекорд за 
обработка на контейнери

бщо 3,3 мили-
она стандартни 
контейнера са 
били обработе-
ни на пристани-
ще Нинбо-Джо-

ушан през май, което е нов 
месечен рекорд.

С това число бе счупен 
предишният месечен ре-
корд от 3 милиона контей-
нера, поставен през април, 
и това представлява уве-
личение от над 16% на го-
дишна база, съобщи опе-
раторът на най-натоваре-
ното пристанище в Китай.

През май броят на 

контейнерните маршрути, 
експлоатирани от приста-
нището, достигна 299, съ-
що рекордно ниво, докато 
обемът на железопътните 
и морските транзитни ус-
луги на пристанището дос-
тигна 135 000 TEU, което 
е увеличение от 33,8% на 
годишна база.

Пристанището е пред-
приело серия от мерки за 
повишаване на ефектив-
ността на използване на 
кейовете и работи с раз-
лични отдели, за да уле-
сни процеса, отбеляза още 
операторът.

Инициативи за укрепване  
на сигурността

Форум на жените лидери  
от БРИКС

поред информация от Китайска-
та асоциация за насърчаване на 
международната търговия Ки-
тайският комитет на Съюза 
на жените предприемачи на 
БРИКС ще проведе в Пекин 

тазгодишния форум на жените лидери от 
БРИКС и церемония по награждаване за 
иновации. Събитието ще се състои онлайн 
и присъствено.

Говорителят на асоциацията Ю И заяви, 
че главната тема на тазгодишния форум е 
„Вътрешната сила и блестящите успехи“. 
Форумът ще покани изтъкнати предста-
вители от сферите на политиката, бизне-
са, науката и международни организации. 
Участващите гости ще обсъдят иновациите, 
постиженията на жените, професионалното 

С
развитие, социалните отговорности и дру-
ги теми, свързани с правата и развитие-
то на женското съсловие. На форума ще 
бъде представен Доклад за развитието на 
жените в страните от БРИКС.
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Проф. Нако Стефанов,
д-р на философските и 
историческите науки

Китай се е устремил към вечната мечта 
на човечеството – звездите

П
о повод успехите на Ки-
тай в областта на кос-
мическите изследвания 
и действия през послед-
ните години публикува-
ме специалното интер-

вю за КМГ с известния български 
проф. д-р на философските и исто-
рическите науки Нако Стефанов за 
историческото развитие и устрема 
на Китай към звездните пътеки.

– Проф. стефанов, откога започ-
ва „пътят на Китай към звездите”?

– Пътят на КНР към звездите 
започва още през 1956 г., когато е 
създадена 5-ата Академия на Ми-
нистерството на отбраната, провеж-
даща изследвания и разработки по 
ракетна тематика. Оттогава са ми-
нали почти 66 години, през които 
китайската тайконавтика, както се 
нарича космонавтиката в Китай, 
минава нелек, но славен път. Та-
кива „километрични камъни“ по 
този път стават например успеш-
но изстреляният на 24 април 1970 
г. първи спътник „Дунфан Хун-1“. 
С този пуск Китай става 5-ата кос-
мическа държава в света и 2-ра в 
Азия, само няколко седмици след 
Япония. Реално Китай се превръ-
ща в космическа суперсила с пило-
тиран полет на космическия кораб 
„Шънджоу-5“ през 2003 г. с тайко-
навта Ян Лиуей на борда, съглас-
но третата пилотирана програма 
„Шънджоу“ (Вълшебна лодка) – 
Проект-921. През октомври 2007 г. 
е изстреляна автоматичната меж-
дупланетна станция „Чанъ-1“ (Ки-
тайска богиня на Луната). Това е 
първият китайски изкуствен спът-
ник на Луната, с което КНР става 
третата страна след СССР и САЩ, 
започнала самостоятелно изследва-
не на Луната. На 3 януари 2019 г.  
за първи път в света на обратна-
та страна на Луната каца „Чанъ-4“, 
носеща лунохода „Юту-2“ (Нефри-
тов или Лунен заек).

– Бихте ли ни казали, какви са 
целите и задачите на китайската 
космическа програма според офи-
циалния план на страната?

– Ето някои от основните цели 
и задачи според официалния план:

• Директно разузнаване на от-
крития Космос;

• Повишаване на разбирането 
и знанията за Земята и Космоса;

• Използване на космическото 
пространство за мирни цели;

• Насърчаване на цивилизация-
та и социалното развитие в полза 

на космическата лаборатория „Ти-
енгун-2“, и автоматичните товарни 
кораби „Тиенджоу“ с тегло 13 то-
на с полезен товар до 6 тона, съз-
дадени на базата на целевия модул 
„Тиенгун-1“.

Работата на екипажа на косми-
ческия кораб „Шънджоу-13“ освен 
рутинната дейност включва и из-
лизане в Космоса с продължение 
на 6 часа, при което се извърш-
ва манипулиране на панорамната 
камера, тестване на шлюза и ска-
фандрите, а също така на косми-
ческия манипулатор, както и про-
верка на товарния модул.

Необходимо е да се спомене фа-
ктът, че с „Тиенгун“ се случва ин-
цидент – на 1 юли и 21 октомври 
2021 година сателитите Starlink на 
SpaceX правят опасен подход към 
станцията, застрашавайки живота 
и здравето на тайконавтите. С то-
ва се нарушава член 5 от Договора 
за космическото пространство, по-
дписан и ратифициран и от САЩ. 
За да избегне сблъсък, станцията 
е принудена да вземе превантивни 
мерки. Този инцидент става повод 
през декември 2021 г. китайското 
правителство да изпрати протест-
на нота до ООН.

Нужно е също така да се отбе-
лежи, че е възможно Международ-
ната космическа станция (МКС) да 
прекрати работа още до края на та-
зи година. От друга страна, САЩ 
предвиждат да създадат и пуснат 
през 2024 г. своя Лунна орбитална 
станция Gateway. Руската федера-
ция планира влизането в действие 
на Национална орбитална станция 
през 2025 г. По-нататък във вре-
мето се предполага пускът на Ин-
дийска космическа станция, как-
то и на частни – американските 
„Орбитален риф“ и Axiom Space. 
Така или иначе, но не е изключе-
но в един период в Космоса да ос-
тане да функционира единствено 
„Тиенгун“.

Искам да подчертая, че завър-
шилият на 16 април 2022 г. успе-
шен полет е поредно постижение 
на китайската тайконавтика, кое-
то показва ясно, че КНР се е ус-
тремила към вечната мечта на чо-
вечеството – към звездите.

на цялото човечество;
• Решаване на проблеми на ико-

номическата структура, научно-тех-
ническото развитие, националната 
сигурност и социалното развитие;

• Повишаване на научната осве-
доменост на китайските граждани;

• Защита на националните ин-
тереси и права на Китай;

• Нарастване на национална-
та мощ.

Китай разполага с няколко де-
сетки научни и производствени 
предприятия в космическата ин-
дустрия. Има четири космодрума: 
Дзюцюен, Сичан, Тайюан, и Уен-
чан. 

КНР притежава третия по го-
лемина в света флот от космиче-
ски кораби за космическо просле-
дяване, както и мрежа от наземни 
радарни станции за същото, вклю-
чително извън неговата територия 
- в Намибия, Кирибати и други.

– разкажете, моля, повече за по-
следните постижения на китайска-
та тайконавтика и какви са спо-
ред вас перспективите?

– Поредно постижение демон-
стрира китайската тайконавтика 
на 16 април 2022 г., когато трима 
китайски тайконавти от космиче-
ския кораб „Шънджоу-13“ успешно 
се завърнаха след 6-месечна мисия, 
която те прекараха на космическа-
та станция „Тиенгун“ (Небесен дво-
рец). Следва да се каже, че за раз-
лика от едномодулните орбитални 
апарати „Тиенгун-1“ и „Тиенгун-2“, 
космическата станция „Тиенгун“ се 
състои от няколко модула. Орби-
тална станция (ОС) или космическа 
станция (КС) е космически кораб, 
предназначен за дългосрочен пре-
стой на хора в околопланетна ор-
бита с цел провеждане на научни 
изследвания в космическото прос-
транство, разузнаване, наблюдения 
на повърхността и атмосферата на 
планета, астрономически наблюде-
ния и други. 

Тримата тайконавти са коман-
дирът Джай Джъган, пилот-опе-
раторът Уан Япин и лаборант-из-
следователката Йе Гуанфу. Досега 
светът знае само две други много-
модулни станции – „Мир“, извест-
на още като „Салют-8“ или ДОС-6, 

работила в периода 1986 – 2001 г. 
Другата е Международната косми-
ческа станция (МКС), която функ-
ционира от 1998 г. до днес. Тя е съв-
местна собственост на 15 държави 
с четири сектора за управление - 
Руска федерация, САЩ, ЕС и Япо-
ния. Преди време Китай също ис-
ка да се присъедини към тези 15 
държави, но поради вето, наложе-
но от САЩ, не успява.

„Тиенгун“ е със следните пара-
метри:

• Тегло — около 66 тона (3 мо-
дула по 22 тона всеки);

• Дължина на основния модул 
(без транспортните кораби) - 18,1 
метра;

• Ширина (в краищата на ла-
бораторните модули) — 40 метра;

• Максималният диаметър на 
корпуса на всеки от модулите е 
4,2 метра;

• Продължителността на преби-
ваване на експедиция от 3-ма тай-
конавти е 40 дни;

• Първоначалният срок на служ-
ба е 10 години с възможност за про-
дължаване до 15 години.

Оригиналният базов модул на 
станцията има собствено име – 
„Тиенхъ“ (Небесна хармония). Към 
него се предвижда да бъдат свър-
зани два лабораторни модула, та-
ка че и трите модула да образу-
ват буквата T. Към тази структу-
ра акостира транспортният пило-
тиран космически кораб „Шън-
джоу“ и товарният кораб „Тиен-
джоу“ (Небесна лодка). Базовият 
модул „Тиенхъ“ има 5 стиковъч-
ни възела, така че в бъдеще тази 
конфигурация на модулната стан-
ция може да бъде разширена с до-
пълнителни модул.

Решено е модулът с телескопа 
„Сюнтиен“ (Небесен страж) да бъ-
де автономен, но той ще има обща 
орбита със станцията. Същият пе-
риодично ще акостира към акси-
алния стиковъчен порт на стико-
въчното отделение на станцията 
за поддръжка и подмяна на науч-
ни инструменти. Към орбитална-
та космическата станция „Тиен-
гун“ могат да се стиковат пилоти-
раните космически кораби „Шън-
джоу“, модули, създадени на базата 
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Любомир михайЛов

Вашингтон се опитва да ръководи 
конфронтацията в Азиатско-Тихоокеанския 
регион, което е изключително опасен сигнал

Д
ържавният се-
кретар на САЩ 
Антъни Блин-
кън в произнесе-
на в университе-
та „Джордж Ва-

шингтон“ реч за политика-
та спрямо Китай отбеляза, 
че САЩ са решени да из-
бегнат „нова студена вой-
на“ с Китай. 

Но различни действия 
на Вашингтон в Азиат-
ско-тихоокеанския реги-
он напоследък дават ос-
нование за съмнение в ис-
тинността на изявленията 
на Блинкън, отбелязва в 
коментар „Жънмин жъ-
бао онлай“.

След приключването на 
срещата на върха САЩ- 
АСЕАН американският 
президент Джо Байдън за-
почна първото си посеще-
ние в Азия. От пътуване до 
Република Корея и Япония 
до стартирането на прего-
ворите по Индо-тихоокеан-
ската икономическа рамка, 
до втората лична среща на 
върха на четиристранния 
диалог за сигурност, пра-
вителството на САЩ пред-
приема действия за прила-
гане на своята Индо-Тихо-
океанска стратегия. 

Разглеждайки оконча- 
телните документи от 
пътуването на Байдън в 
Азия и като ги комбини-
ра с политическите мер-
ки на САЩ спрямо Ки-
тай, Блинкън изрази три 
стратегически намерения 
на Вашингтон.

Първо, саЩ се стре-
мят да укрепят система-
та на азиатско-тихоокеан-
ския алианс с централна-
та роля на саЩ, да заси-
лят контрола на вашинг-
тон върху регионалните 
дела. 

Освен това САЩ се опит- 
ват да канализират стра-
тегическия натиск на ру-
ско-украинския конфликт 
върху Китай чрез тайван-
ския въпрос. 

Администрацията на 
Байдън пусна нова „Страте-
гия за национална отбрана“, 
която разглежда Китай ка-
то „основния стратегически  
конкурент“. 

„Азиатско-тихоокеан-
ското дипломатическо 
шоу“ на американското 
правителство през май по-
казва, че съперничеството 
с Китай все още е „осно-
вен поток“ в глобалната 
стратегия на САЩ. 

второ, в преговорите 
с република Корея, Япо-
ния или в рамките на Че-
тиристранния диалог за 
сигурността, саЩ смя-
таха „предотвратява- 
нето на повторение на ру-
ско-украинския конфликт 
в индо-тихоокеанския ре-
гион“ като основен фокус 
в стратегическите кон- 
султации. 

Освен това те обърна-
ха внимание на въпроса с 
Тайван, надявайки се да 
го използват, за да увели-
чат натиска върху КНР, 
както и да влошат меж-
дународното обществено 
мнение за Китай. САЩ 
се опитват да се възполз-
ват от конфликта между 
Руската федерация и Ук-
райна, за да интегрират 
системата от проамери-
кански съюзи и да изпра-
тят оръжие срещу Китай. 

На трето място, саЩ 
се стремят да монополизи-
рат ключови технологич-
ни предимства и да кон-
тролират производствена-
та верига. 

Посещението на Бай-
дън в Република Корея де-
монстрира силна готов-
ност за създаване на съю- 

зи във веригата за достав-
ки, включително чипове, 
както и за монополизи-
ране и контрол на вери-
гата на регионалната ин-
дустрия на цифровата ико-
номика. 

Поредица от действия 
на САЩ всъщност създа-
ват капан на „нова Студе-
на война“ за Азиатско-ти-
хоокеанския регион. 

На фона на ясното оп-
ределяне на Китай ка-
то „главен стратегически 
конкурент“, политически-
те мерки на Вашингтон 
сега са съсредоточени вър-
ху съперничеството меж-
ду големите държави. Въз-
ползвайки се от руско-ук-
раинския конфликт, САЩ 
вече имат нужда от подно-
вяване на стратегическа-
та зависимост на Европа. 

За да „обвърже” Русия 
по-силно със санкции, Ва-
шингтон се опитва да ръ-
ководи конфронтацията, 
предизвикана от руско-ук-
раинския конфликт в  
Азиатско-тихоокеанския 
регион, което, разбира се, 
е изключително опасен 
сигнал за региона.

Държавният 
секретар на 
САЩ Антъни 
Блинкън казва, че 
САЩ са решени 
да избегнат 
нова Студена 
война с Китай, 
но с поредица 
от действия 
те всъщност 
създават капан 
за такава война 
в Азиатско-
тихоокеанския 
регион

Китай се надява, че Бачелет ще сподели 
впечатленията си от истинския  
Синдзян-Уйгурски автономен регион

В
ърховният ко-
мисар на ООН 
по правата на 
човека Мишел 
Бачелет завър-
ши преди дни 

6-дневна визита в Китай. 
От 17 години това е пър-
вото посещение на коми-
сар на  ООН по правата 
на човека в Китай. Пре-
ди да отпътува от страна-
та, Бачелет заяви, че това 
пътуване й е дало възмож-
ност да „изслуша“ Китай 
по въпросите на правата на  
човека. 

Бачелет похвали „голе-
мите постижения“ на Ки-
тай в борбата с бедността 
и изкореняването на край-
ната бедност. 

На фона на пробле-
мите в Синдзян-Уйгур-
ския автономен регион, 
които привличат внима-
нието на външния свят, 
Бачелет посети Кашгар 
и Урумчи, разхожда се 
из памучни полета и по-
сети тематична изложба 
за борбата с тероризма 

и дерадикализацията. В 
същото време тя обмени 
мнения с фигури от раз-
лични среди, включител-
но национални малцин-
ства, учени и професио-
налисти. 

По време на прескон-
ференция Бачелет под-
черта, че това общуване 
е станало без нечий над-
зор. Това всъщност е так-
тичен отговор на теорията 
на конспирацията, създаде-
на целенасочено за запад-
ното, включително амери-
канското, обществено мне-
ние, коментира People‘s  
Daily Online. 

Още преди началото 
на посещението на Баче-
лет в Китай САЩ и Ве-
ликобритания „поставиха 
под въпрос” презумпция-
та за вина. 

Вашингтон дори заяви, 
че пътуването на върхов-
ния комисар на ООН по 
правата на човека до Ки-
тай е „грешка“. На прес-
конференцията Баче-
лет говори откровено и 

обективно за времето си 
в Китай. 

Някои западни фигури 
все още отказват да слушат 
подобни изказвания. Дър-
жавният департамент на 
САЩ изрази „загриженост“ 
и „възмущение“, твърдей-
ки, че пътуването на Баче-
лет е „ограничено“ и „ма-
нипулирано“. Същевремен-
но бе използвана фалшива 
информация, която очерня 
Синдзян-Уйгурския автоно-
мен регион.

През последните годи-
ни Синдзян пострада мно-
го от тероризъм и религи-
озен екстремизъм. Китай, 
в съответствие със закона, 
се бори срещу терористич-
ните дейности, гарантира 
безопасността на живота 
и имуществото на различ-
ни националности, а също 
така гарантира правата на 
представителите на различ-
ни национални малцинства 
в Синдзян. 

Благодарение на неу-
морните усилия Синдзян 
от пет години е свободен 

от терористични атаки, об-
ществото там живее в без-
опасност и стабилност, има 
благоприятно развитие, хо-
рата живеят в мир и спо-
койствие. 

Доказателства сочат, че 
някои на Запад искат да 
създадат „желязна завеса за 
човешките права“, използ-
вайки Синдзян, но това е 
само картонена обвивка, 
която може да бъде счупе-
на с едно пробиване. 

Трябва да се каже, че 
посещавайки КНР, под 
натиска на определени за-
падни сили, Бачелет поло-
жи усилия да осведоми об-
щественото мнение на За-
пада, което е отровено от 
екстремистки сили, но ис-
ка да знае истината. 

Китай се надява, че Ба-
челет ще сподели впечат-
ленията си от истинския 
Синдзян-Уйгурски автоно-
мен регион, който е видя-
ла и разбрала лично, с по-
вече хора в западния свят, 
които искат да знаят ис-
тината.

От 17 години 
това е първото 
посещение на 
комисар на  ООН 
по правата 
на човека в 
Китай. Преди 
да отпътува 
от страната, 
Бачелет заяви,  
че пътуването й е 
дало възможност 
да „изслуша“ 
Китай по 
въпросите на 
правата на човека
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П
рез 2022 г. ще 
бъдат инвес-
тирани над 
500 милиарда 
юана (около 
74,5 милиарда 

щатски долара) в проек-
ти за електропреносната 
мрежа, за да подкрепят 
икономическия растеж 
на страната на фона на 
епидемията от COVID-19, 
заявиха от Държавната 
електромрежова корпо-
рация на Китай. Очаква 
се това да доведе до по-
вече от 1 трилион юана 
инвестиции от всички из-
точници, заявиха от кор-
порацията.

Компанията ще започ-
не изграждането на елек-
тропровод за свръхвисо-
ко напрежение възмож-
но най-скоро, както и на 

ключови проекти за елек-
тропреносната мрежа под 
500 киловолта. 

Това ще насърчи ви-
сококачественото разви-
тие на енергийната мре-
жа и ще стимулира ин-
дустриите по веригата да  

възобновят работата и 
производството, казаха 
още от компанията.

През 13-ата петилетка 
(2016 – 2020) корпорацията 
инвестира общо 2,38 трили-
она юана в електроснабди-
телната мрежа на страната.

Над 500 млрд. юана през 2022 г. за 
проекти за електропреносната мрежа

П
реди няколко 
дни Държавни-
ят съвет на Ки-
тай проведе на-
ционална теле-
конференция за 

стабилизиране на икономи-
ката. Премиерът Ли Къцян 
каза, че трябва да се поло-
жат усилия, за да се гаран-
тира, че икономиката ще 
постигне разумен растеж 
през второто тримесечие и 
нивото на безработицата да 
спадне възможно най-ско-
ро. Той призова всички от-
говорни ведомства да заси-
лят прилагането на мерки-
те за стимулиране на ико-
номиката. 

На заседанието беше оп-
ределен пакет от 33 полити-
ки и мерки за стабилизира-
не на икономиката в 6 об-
ласти, като всички власти 
по места трябва да издадат 
оперативни подробни пра-
вила за прилагане. Могат 
да бъдат приложени поли-
тики като подпомагане на 
бизнеса да запазва или раз-
ширява работните места.

Поради вълната от 
COVID-19 в Шанхай, Пекин 
и други градове и нестабил-
ната международна ситуа-
ция, настоящият натиск 
към спад на икономиката 
продължава да се засилва. 
Поради това правителство-
то реши допълнителен па-
кет от мерки за стабилизи-
ране на икономиката, чиято 
цел е да я върне към нор-
малното й развитие.

Премиерът Ли Къцян ка-
за, че след март и особено 
пред април показатели като 
заетост, промишлено про-
изводство, потребление на 
електроенергия и превоз на 
товари са спаднали значи-
телно и трудностите в ня-
кои аспекти до известна сте-
пен са по-големи, отколко-
то през 2020 г. Той посочи, 
че развитието е основата и 
ключът към решаването на 
всички проблеми в Китай. 
За осъществяване на нор-
мален противоепидемичен 
контрол и мерки са необ-
ходими финансови и мате-
риални ресурси, а за оси-
гуряване на заетост, защи-
та на препитанието на хо-
рата и предотвратяване на 
рискове е необходима под-
крепа за развитието. 

Премиерът посочи, че 
в момента Китай се нами-
ра в критичен момент за 
определяне на икономиче-
ската тенденция за цялата 
година, и призова всички 
власти по места да рабо-
тят за връщането на ико-
номиката към нормалното 
състояние. Правителство-
то ще постави приоритет 
на стабилизиране на рас-
тежа, ще се съсредоточи 
върху защитата на бизне-
са, ще работи за това през 
второто тримесечие да се 
постигне намаляване на 
безработица и възможно 
по-скоро нормализиране 
на икономиката.

По отношение на фи-
нансовите политики, та-
зи година ще бъдат уд-
воени редица мерки ка-
то приобщаващи малки и 
микро заеми, банките ще 
бъдат насърчавани да от-
лагат за година връщане-
то на кредитите от малки, 
средни предприятия и ин-
дивидуални търговци, как-
то и жилищни и на транс-
портни компании в затруд-
нение.

„Това напълно отразя-
ва решимостта на страната 
да поддържа стабилен рас-
теж. В настоящия крити-
чен период е много необхо-
димо да осигурим стабил-
ността и възстановяването 
на икономиката възможно 
най-скоро“, коментира Уън 
Бин, главен изследовател в 
China Minsheng Bank. 

Според него данъчни-
те отстъпки и отлагането 
на плащания към бюдже-
та и банките са значител-
но увеличени и това за на-
маляване на тежестта вър-
ху бизнеса и ще помогне на 
по-нататъшните фискални 
усилия за спасяване в про-
блемни области.

По отношение стаби-
лизирането на индустри-
алната верига и веригата 
за доставки, правителство-
то ще продължи да опти-
мизира мерките за възобно-
вяване на работата и про-
изводството и да подобря-
ва услугите за компании-
те от т.нар. бели списъци. 
Целта е да се осигури без-
препятствен поток на това-
рите и се отменят непрак-
тичните ограничения, кои-
то затрудняват движение-
то. Заемите за гражданска-
та авиация ще се увеличат 
със 150 милиарда юана, а 
индустрията ще бъде под-
крепена и с издаването на 
облигации на стойност 200 
милиарда юана. Освен то-
ва ще се увеличат регуляр-
но вътрешните и междуна-
родните пътнически полети 

него, пазарите на автомо-
били и на недвижими имо-
ти са двата основни двига-
теля на вътрешното търсе-
не, затова е нужно да им 
се обърне по-особено вни-
мание.

По отношение на енер-
гийната сигурност ще про-
дължи добива на въглища, 
като ще бъде оптимизирана 
цялата верига, така че да 
се увеличи производстве-
ният капацитет и се уско-
рят доставките. Ще бъдат 
стартирани още една пар-
тида енергийни проекти.

Уън Бин анализира, че 
от миналата година между-
народните цени на сурови-
ните са се повишили бър-
зо. Кризата в Украйна до-
пълнително повиши цени-
те на енергията и други-
те суровини, а също внася 
инфлация в Китай. Поли-
тиката за осигуряване на 
доставки и стабилизиране 
на цените изигра положи-
телна роля, но тя ще тряб-
ва да бъде развивана и над-
граждана, за да се гаран-
тират доставки и стабили-
зиране на цените.

„Това заседание е много 
навременно и необходимо, 
а мерките са добре насоче-
ни и всеобхватни. То от-
разява твърдата увереност 
на страната в подкрепа на 
стабилен растеж и куража 
да се справя решително с 
трудностите. То помага за 
формиране на синергия на 
макрополитиките и гаран-
тира, че икономиката ще 
продължи да работи нор-
мално“, каза той.

Според анализи ки-
тайската икономика е 
устойчива и има достатъч-
но пространство за прила-
гането на различни мерки 
и политики.

Призив за стабилизиране на икономиката

и ще се формулират мер-
ки за улесняване на обме-
на на персонал между чуж-
дестранни компании.

Според Уън Бин отри-
цателното въздействие от 
ограниченията и противо-
епидемичните мерки върху 
икономиката вече се е про-
явило. През април произ-
водството и потребление-
то в Китай отбелязаха от-
рицателен ръст. Необхо-
димо е епидемията да се 
овладее възможно най-ско-
ро, да се ускори възобно-
вяването икономически-
те дейности и безпроблем-
ното производство, транс-
порт и потребление. В та-
зи връзка на заседанието 
бе посочена необходимост-
та да се отменят ограни-
ченията за пътуване от ра-
йоните с нисък епидеми-
чен риск и непрактичните  

правила и такси.
По отношение на насър-

чаване на потреблението и 
ефективните инвестиции, 
бяха облекчени ограниче-
нията за закупуването на 
автомобили и бе подчер-
тана необходимостта от 
реализирането на инфра-
структурни проекти като 
съдействащи за заетостта и 
икономическия ръст. В та-
зи връзка ще започне нов 
кръг от строителство и ре-
монт на пътища в селски 
райони и ще бъдат издаде-
ни облигации на стойност 
300 милиарда юана за же-
лезопътно строителство.

Уън Бин каза, че в мо-
мента вътрешното търсе-
не на Китай е сравнител-
но слабо, потребление-
то очевидно е недостатъч-
но и растежът на инвести-
циите е намалял. Според 
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А
з подкрепям то-
ва твърдение. 
Китай е огромна 
държава и често 
съм се оказвала 
сама на дълги 

пътувания в нощни авто-
буси и влакове, по улици-
те или в търсене на поред-
ния хостел. 

Винаги съм се чувства-
ла спокойна и в безопас-
ност. Особено пък в сту-
дентските кампуси. 

Често баща ми разказ-
ва на общи познати как 
когато веднъж сме води-
ли видеоразговор в кам-
пуса пред библиотеката, 
аз съм зарязала телефона 
си и портфейла си на пей-
ката, на която съм стояла 
и съм се върнала да си взе-
ма нещо от библиотеката 

Пътуването до Китай – един чудесен 
и безопасен избор за всеки
Днес все повече хора избират да пътуват 
сами, вместо да използват услугите на 
туристически агенции и гидове. Това 
поставя и въпроса за безопасността. Да 
си кажем направо, някои държави по света 
не са особено подходящо място за самотни 
туристи, особено за жени. Слава богу, Китай 
изобщо не е такова място. Престъпността 
в държавата като цяло е ниска, а 
престъпленията срещу чужденки са много 
редки и затова много „пътешественици“ 
твърдят, че се чувстват много по-безопасно 
да живеят в китайски градове сами, 
отколкото на други места по света. 

взимайте билети за спал-
ни вагони първа класа, а за 
втора. Там леглата са раз-
положени по шест в отво-
рен коридор. Дръжте лич-
ните си вещи близо до вас, 
защото, въпреки че сериоз-
ните престъпления са ряд-
кост, кражбите във влака са 
по-често срещано явление.

Много хора се притесня-
ват от езиковата бариера и 
че при спешни случаи ня-
ма да бъдат разбрани. За да 

избегнете такава ситуация, 
може да изтеглите прило-
жения за превод или да на-
пишете адреса, където сте 
отседнали на английски и 
с китайски йероглифи. 

Във всеки случай нався-
къде по улиците има патру-
лиращи полицаи, които са 
готови да ви помогнат при 
нужда. Освен това поддър-
жайте връзка с близките си 
и им изпращайте копие на 
адреса, на който отсядате. 

Научете фразата „Бу яо“, 
която се превежда „не ис-
кам“ или „няма нужда“. То-
зи израз може да ви помог-
не в много ситуации. На-
пример, ако искате да се 
отървете от прекалено на-
стойчиви продавачи, такси-
метрови шофьори или хоте-
лиери, или пък от ухажори, 
които, повярвайте ми, ще 
имате, след като изглеж-
дате толкова различно от 
азиатките.

– спокойна, че никой няма 
да ми ги открадне. Тогава 
даже не съм се замислила 
– за мен беше най-естест-
веното нещо. 

Често съм виждала хо-
ра, които спят с целия си 
багаж по пейките на ули-
ците. Това не са бездомни 
хора, а просто пътуващи 
до друг град, на които не 
им се дават пари за хотел 
и преспиват навън. Вина-
ги съм се чудила на спо-
койствието им, но изглеж-
да, за това има причина.

Все пак е нормално да 
сте малко нащрек, кога-
то сте на непознато мяс-
то, затова ето няколко съ-
вета, когато пътувате. Ако 
се притеснявате да спите 
в тесни затворени прос-
транства с непознати, не 
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Китайски чай
Какъв по-подходящ по-

дарък от чая, който има по-
вече от 4000-годишна ис-
тория, а  Китай е негова-
та родина. Легендата раз-
казва, че чаят е открит от 
император Шън Нун през 
2737 г. пр. н. е., когато лис-
та от чаено дърво случай-
но паднали във водата му. 

Какви подаръци можем да донесем  
на връщане от Поднебесната

китайци вярвали, че кос-
мосът е направен от течен 
нефрит и затова той е сим-
вол на безкрайността и без-
смъртието. Можете да на-
мерите нефрит във всякак-
ви форми – бижута и ста-
туетки за късмет и здраве. 
Но внимавайте с този скъ-
поценен камък, истинският 
нефрит е доста скъп, а по-
някога се продават имита-
ции. Съветваме ви да по-
питате екскурзовода за ма-
газин, на който може да се 
доверите.

Алкохол
Китайското вино придо-

бива все по-добро качест-
во и репутация през по-
следните години благода-
рение на места като Нин-
ся-хуейския автономен ре-
гион, чийто вина си спече-
лиха международни награ-  

В края на пътуването си в Китай сте и се чудите 
какви сувенири да купите, за да впечатлите и 
зарадвате близките си. Ето няколко предложения.

естествено е прекрасен 
подарък, който да зане-
сете вкъщи. Въпреки че 
копринените продукти са 

с добра репутация и вина-
ги обръщайте внимание на 
цени, които са прекалено 
добри, за да са истински. 

В Китай съществуват се-
дем основни вида чай: зе-
лен, бял, улун, жълт, черен, 
ферментирал и цветен. Мо-
жете да изберете чай от все-
ки магазин или супермар-
кет, но за най-доброто пре-
живяване ви препоръчва-
ме да се насочите към спе-
циализираните чаени мага-
зини. Там ще може да опи-
тате чая, преди да го купи-
те. Продавачите в туристи-
ческите региони говорят и 
английски. Популярна вери-
га чаени магазини е Wu Yu 
Tai. Ако сте в Пекин, посе-
тете чаеният пазар Малиен-
дао. В Шанхай пък най-го-
лемият чаен пазар е Тиен-
шанският чаен пазар.

Дзиенджъ
Изрязаната хартия дзи-

енджъ е изкуство с над 
1500-годишна история. По-
явява се през 6-и век, след 
като Китай изобретява хар-
тията, някъде между 140 г. 
пр. н. е. и 105 г. В началото 
изрязването на хартия би-
ло основно за декорация. 
Китайските домове имали 
хартиени прозорци, украсе-
ни с червени изрезки. Из-
рязаните форми се вижда-
ли отвън, когато лампите 
вечер били запалени.

В днешно време прозор-
ците са от стъкло, но някои 
хора все още се наслажда-
ват на изрязаните форми и 
украсяват с червени изрез-
ки домовете си. Дзиенджъ 
може да купите буквално 
около всяка туристическа 

дестинация. Освен това те 
са леки и компактни и лес-
но ще влязат в багажа ви.

Нефрит
Нефритът се смята за 

най-ценния от всички скъ-
поценни камъни и е свър-
зан с благородното потекло, 
съвършенството и дори с 
безсмъртието. Древните 

традиционни китайски но-
сии, картини и други.

Галина Крумова
Пекин – софия

ди и признания. Бутил-
ка от добри винарни ка-
то Helan mountains, Gace 
Vineyards или Kanaan би 
била прекрасен подарък. 
Китайската ракия бай- 
дзиу пък би задоволила лю-
бопитството на всеки бъл-
гарин, почитател на тази 
неразделна част от българ-
ската трапеза. 

Коприна
Китай е синоним на 

коприната и затова тя, 

широко разпространени в 
Китай, те могат да бъдат 
доста скъпи. Ако нямате 
много средства, потърсе-
те малки по размер проду-
кти, като калъфки за въз-
главници, шалове, чанти и 
други аксесоари, които ще 
се поберат и лесно в бага-
жа ви. Също както нефри-
та, на пазара има много из-
куствена коприна, затова 
следвайте златното правило 
да пазарувате от магазини 

Един от най-добрите паза-
ри за коприна е град Су-
джоу, който има дълга ис-
тория в производството й.

Други подходящи суве-
нири са китайските възли, 
кукли на пекинската опера, 
маски, ветрило, клечки за 
хранене будистки фигурки 
и знаци, лакомства стату-
етки на войни от прочута-
та Теракотена армия, ста-
ри китайски монети, пор-
целан, фигурки на панда, 
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страницата подготви Любомир михайЛов

ази година се на-
вършват 30 годи-
ни от подписва-
нето на Рамко-
вата конвенция 
на ООН за изме-

нението на климата. Като 
ротационен председател на 
БРИКС, Китай проведе ви-
деосреща за справянето с 
климатичните промени, в 
която участваха представи-
тели от страните членки. 
На срещата бе приета съв-
местна декларация за за-
силване на сътрудничест-
вото в тази област. Всички 
страни трябва да спазват це-
лите и принципите на Рам-
ковата конвенция на ООН 
за изменението на климата 
и Парижкото споразумение, 
се подчертава в документа. 

Страните се съгласиха, 
че развитите държави тряб-
ва да повишат ефективност-
та на мерките си за нама-
ляването на вредните еми-
сии и да изпълняват поети-
те ангажименти, както и да 
уважават правото за разви-
тие на развиващите се дър-
жави и техните политики. 

Декларацията се про-
тивопоставя на политизи-
рането на изменението на 
климата и на всяка фор-
ма на едностранност и 

рез последните 
години провин-
ция Гуейджоу 
в Югозападен 
Китай, която е 
сред първите на-

ционални пилотни зони за 
екологична цивилизация в 
страната, увеличи щастие-
то на местните хора чрез 
непрекъснато подобряване 
на околната среда и разви-
тието на екологично земе-
делие и туризъм. Това по-
сочва People‘s Daily Online в 
обзорна информация за по-
стиженията на провинция-
та за защитата и развитие-
то на екологичната система. 

Към края на 2021 г. в 
град Гуиян, столицата на 
провинция Гуейджоу,  са 
реализирани 230 проекта 
за възстановяване и озе-
леняване на хълмове, по-
строени са 660 нови парка, 
включително горски парко-
ве, паркове за влажни зони, 
планински и градски. Сега 
има 1025 парка с различ-
ни размери в целия град. 
Всички тези паркове, кои-
то са важна част от еколо-
гичната система на Гуян, 
служат като място за от-
дих на градското население, 

ледайки югоза-
падния край на 
обширната пус-
тиня Маовусу от-
горе, човек не би 
очаквал да види 

зелен коридор от жива 
растителност, простиращ 
се из пустошта. Зрелищни-
ят 25-километров коридор, 
успореден на редицата ви-
соковолтови преносни ку-
ли, се намира в Нинся-Ху-
ейския автономен регион.

Преносните кули, част 
от китайската програма 
за електропренос от запад 
на изток, са защитени от 
растителността, състояща 
се главно от трева и хра-
сти, които стабилизират 
пясъка, разказва агенция 
Синхуа. Инфраструктура-
та е част от първия в све-
та проект за пренос на 660 
киловолта ток. Задействан 
през 2011 г., проектът вече 
е прехвърлил над 330 ми-
лиарда киловатчаса елек-
троенергия от богатия на 
ресурси Запад на страна-
та към по-развития, жаден 
за енергия Изток.

„В миналото тук има-
ше движение на пясък и 
трябваше да вървим бли-
зо до кулите, за да патру-
лираме в пустинята пеша“, 
обяснява Бай Лу, служи- 

тел на държавната мрежа 
Ningxia Ultra high Electric 
Power Co., Ltd.

За да се справи с 
предизвикателствата, ком-
панията стартира проект 
през 2012 г. за стабилизи-
ране на пясъчните дюни 
по далекопроводите.

„Първоначално ни 
липсваше опит и степен-
та на оцеляване на заса-
дената трева и дървета бе-
ше ниска. По-късно с гор-
ското стопанство разрабо-
тихме съвместно план за 
стабилизиране на пясъка“, 
каза Ян Нанжен, зам. ге-
нерален мениджър на ком-
панията.

Преобразувахме плава-
щите пясъчни дюни във 
фиксирана или полуфикси-
рана пясъчна земя, като 
поставихме тревни решет-
ки, а след това засадихме 
смесени семена от различ-
ни тревисти видове, раз-
казва Ян.

Компанията също та-
ка използва дронове, за да 
проследява тревните ре-
шетки и подобри ефектив-
ността на възстановител-
ните работи. През послед-
ното десетилетие компа-
нията добави и 1446 му па-
сища (около 96,4 хектара) 
към района.

Т

П

Г

БРИКС засилва 
сътрудничеството срещу 
климатичните промени

Благоприятната екологична 
среда влияе върху 
щастието на хората 

Тревни мрежи  
в пустинята 

протекционизъм. Страни-
те от БРИКС ще засилят 
сътрудничеството в тази 
област.

Китайският министър 
на екологията и опазване-
то на околната среда Ху-
ан Жунциу заяви, че Ки-
тай винаги е обръщал го-
лямо внимание на клима-
тичните промени и пред-
приема активно мерки за 
намаляването на емисиите, 
подобряването на енергий-
ната структура и участва в 
глобалното управление на 
климата. Китай е готов да 
работи заедно с БРИКС и 

да положи повече усилия за 
справянето с климатични-
те промени, подчерта ми-
нистърът.

Специалният пратеник 
на Китай по въпросите на 
климата Дзие Джънхуа ка-
за, че тазгодишната конфе-
ренция на страните в Рам-
ковата конвенция на ООН 
за изменението на клима-
та, която е насрочена за 
ноември в Египет, е из-
ключително важна. Китай 
ще работи прозрачно и от-
крито с всички страни за 
успешното провеждане на 
срещата.

радват гражданите със зе-
ленина и им дават усещане 
за щастие, изтъква People‘s 
Daily Онлайн.

Благоприятната еко-
логична среда дава си-
лен тласък на възхода на 
провинцията на Гуейджоу, 
превръщайки се в пълно-
ценно екологично съкро-
вище.

В град Чишуй, провин-
ция Гуейджоу, известен ка-
то „родното място на ки-
тайския бамбук“, фермери 
те печелят добре от про-
дажба на бамбукови суро-
вини и бамбукови филизи. 

В град Аншун, който също 
се намира в Гуейджоу, мно-
го села увеличават доходи-
те си чрез развитие на сел-
ски туризъм, като се въз-
ползват изцяло от местни-
те природни и ландшафт-
ни ресурси. 

Заслужава да се отбеле-
жи, че през първото триме-
сечие на тази година около 
5,20 милиона души в Гуей- 
джоу са взели участие в 
кампании за засаждане 
на дървета с площт 126,08 
хил. хектара. По този пока-
зател Гуейджоу се нарежда 
на второ място в страната. 

В КНР заработи централа за съвместен добив на ток 
от слънчева енергия и приливи и отливи
На 30 май бе пусната в експлоатация първата в страната 
централа за производство на електроенергия от соларна 
енергия и океански течения – „Лунюен“ на Държавната 
енергийна корпорация. Централата с инсталирана 
мощност от 100 милиона мегавата създаде нов модел 
на генериране на електрическа енергия съвместно от 
приливи и отливи и слънчева енергия. 
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Организацията на ООН по 
прехрана и земеделие наскоро 
обяви, че три обекта в Китай – 
древна зона за производството 
на чай в провинция Фудзиен, 
номадските пасища Ар-Хорцин 
в автономния район Вътрешна 
Монголия и терасовидното 
земеделие на окръг Шъсян, 
провинция Хъбей, са добавени 
към Списъка на световното 
земеделско наследство 
заради уникалните начини на 
използване на традиционните 
практики и знания, като 
същевременно защитават 
биоразнообразието и 
екосистемите.

П
рез 2005 г. бе 
признато пър-
вото важно за 
света земедел-
ско наследство 
на Китай - сис-

темата за симбиозно от-
глеждане на ориз и риба в 
Цинтиен, провинция Джъд-
зян. В момента страната се 
нарежда на първо място в 
света със своите 18 от всич-
ките 65 обекта в списъка. С 
какъв уникален чар трите 
новодобавени към Списъка 
на световното земеделско 
наследство китайски обек-
та привлякоха вниманието 
на света? Какво означават 
те за Китай и как ще бъдат 
защитавани?
Терасовидното земеделие 

на окръг Шъсиен е 
известно като „втората 

Велика китайска стена“
В село Уандзинджуан, 

където е основната част на 
терасовидната система за зе-
меделие на окръг Шъсиен, 
земеделецът Джан Дзинли-
ан заема семена от местна-
та семенна банка. „Когато 
имаме нужда, идваме тук, 
за да вземем семена наза-
ем и ги връщаме, след като 
съберем реколтата“, обясня-
ва той. Хъ Сянлин е стар-
ши агроном в Управлението 
на селските райони и земе-
делието на окръга. Той каз-
ва, че в местната семенна 
банка се съхраняват семена 
на 171 сорта традиционни 
култури. „Ние непрекъсна-
то култивираме местни сор-
тове чрез различни техно-
логии, взаимно правим се-
лекция и подбор на най-до-
брите, така че да защитим и 
съхраним старите сортове.“

Системата за терасовид-
но земеделие на окръг Шъ-
сиен е съсредоточена в юго-
източната част на района. 
Тя е изключителен пред-
ставител на този тип земе-
делие в планинския район 
Тайхан. Хъ Сянлин разказ-
ва, че историята й може да 
се проследи до 13-и век. То-
гава местните жители из-
ползвали екологично чисти 

Нов принос на Китай за световното 
земеделско наследство

земеделски техники за от-
глеждане на различни кул-
тури, които не само задо-
волявали собствените им 
нужди за оцеляване и раз-
витие, но също така оста-
вили великолепни терасо-
видни полета, което е сви-
детелство за хармонично-
то съжителство на човека 
с природата.

Хъ Сянлин обяснява, че 
тези терасовидни полета са 
в различни форми, разпо-
ложени по склонове, хре-
бети и долини. „Те форми-
рат ландшафтно разнообра-
зие и изкуствени гори в ед-
на система, която функцио-
нира ефективно и защитава 
биоразнообразието. В про-
дължение на векове, благо-
дарение на упорития труд 
на местните жители, е фор-
мирана цялостна система от 
знания и технологии за зе-
меделие, които са живи до 
ден днешен.“

Номадските пасища 
Ар-Хорцин във Вътрешна 

Монголия са модел за 
устойчиво животновъдство 

и управление на земята
На пасищата Ар-Хор-

цин в автономния район 
Вътрешна Монголия все-
ки юни започва миграция-
та на стотици хиляди едър 
и дребен добитък. Мест-
ните пастири се грижат за 

растителността и рационал-
ното използване на водните 
ресурси на пасищата, като 
водят добитъка на различ-
ни места през пролетта и 
лятото. По този начин па-
зят растителността, осигу-
ряват стабилен добив на 
месо, мляко и други живо-
тински продукти. Местни-
те пастири са наследили те-
зи знания от своите предци, 
живеят в хармония с при-
родата и пазят различните 
екосистеми, като гори, па-
сища, влажни зони и реки.

Уан Джъуей, директор 
на Центъра за опазване на 
земеделското наследство на 
Ар-Хорцин, обяснява, че то-
ва е първият обект на но-
мадското земеделие в Ки-
тай, който е добавен към 
Списъка на световното зе-
меделско наследство. „Този 
модел е признат за глобален 
пример за устойчиво живот-
новъдство и управление на 
крехките пасища. Номад-
ските пасища Ар-Хорцин 
са запазили своята самобит-
ност и традиционните на-
чини на живот и производ-
ство на монголския етнос. 
Като например промяната 
на пасищата през различни-
те сезони, обичаите и кули-
нарните навици, като езда-
та и стрелбата с лък, произ-
водството на млечни и жи-
вотински продукти, голям 

брой народни песни, танци 
и занаяти и т. н.“, разказва 
Уан Джъуей.

Чаят Тиегуанин от Анси е 
представител и символ на 
китайската чаена култура
Третият китайски обект, 

който тази година бе доба-
вен към Списъка на светов-
ното земеделско наследство, 
е системата за отглеждане 
и производство на чая Тие-
гуанин в окръг Анси, про-
винция Фудзиен. Анси се 
намира по горното течение 
на река Сиси в югоизточна-
та част на провинцията, в 
планински район, който е 
в близост до морето. Това е 
родното място на китайския 
чай Улун, а Тиегуанин е 
един от най-известните му 
подвидове. Уан Сяопън, ди-
ректор на Управлението на 
селските въпроси и земеде-
лието на окръга, разказа, 
че производството на чай 
в района е започнало още 
през 10-и век. „Чаят от Ан-
си е важен културен сим-
вол на Морския път на коп-
рината и модел за наследе-
ната чаена култура. Освен 
това предоставя справка за 
опазването и земеделското 
наследство.“

„В Анси хората отглеж-
дат и пият чай от близо хи-
ляда години. Специфичните 
методи за отглеждането му, 

изящните умения за непъл-
на ферментация, богатият 
генофонд от чаени дърве-
та и красивият екологичен 
комплекс от чаени планта-
ции в планината, различни-
те обичаи за пиенето на чай 
и т. н. – всичко това обра-
зува една система на чаена-
та култура на Анси, с осно-
вен представител чая Тиегу-
анин. Той се разпространя-
ва по Морския път на коп-
рината до други части на 
света още при династиите 
Сун и Юан и се превръща 
във важен символ на Ки-
тай“, казва Уан Сяопън.

Земеделието  
е важна част  

от китайската култура
През 2012 г. Китай за-

почна подбора на важното 
си земеделско наследство, 
като стана първата страна 
в света, която се грижи и 
обръща внимание на опаз-
ването му. Това е изключи-
телно отговорна задача, за-
щото селското стопанство 
е ценност и важна част от 
китайската култура особе-
но когато развитието му е 
изправено пред проблеми, 
като ограничени ресурси и 
влошаване на екосистемите, 
към модерните технологии 
трябва да се интегрират ня-
кои традиционни методи. Те 
именно са обектите на ки-
тайското земеделско наслед-
ство. Такива са симбиоз- 
ното отглеждане на ориз и 
риба, на черничеви дърве-
та и риба, планинските те-
раси и други. Земеделското 
наследство е не само ценно 
богатство, но и важна част 
от китайската култура. Те-
зи древни методи на земе-
делие са коренът и генетич-
ният код на нацията. 

След включването на но-
вите три обекта в Списъ-
ка на световното земедел-
ско наследство е необходи-
мо да се обърне по-голя-
мо внимание на опазване-
то им, да се популяризира 
културната им стойност и 
да се включат повече спе-
циалисти.
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здраве

А
ко изпитвате не-
прекъснато тре-
вога и страх, то-
ва може да окаже 
сериозно влия- 
ние на качество-

то на живот и да попречат 
за постигането на целите. 
Опитайте тези техники на 
традиционната китайска ме-
дицина, за да си възвърне-
те спокойствието.

Причини за 
тревожността

Според традиционната 
китайска медицина прека-
лената тревога може да е 
знак за дисбаланс в някой 
от петте органа - сърце, бе-
ли дробове, далак, черен 
дроб или бъбреци. Те про-
извеждат и съхраняват жиз-
нената енергия Ци, кръвта 
и телесните течности, ос-
вен това играят важна роля 
в регулирането на емоции-
те. За китайската медици-
на емоционалното състоя-
ние оказва влияние не са-
мо върху психиката, но и 
на тялото, и обратно. Пре-
каленото мислене напри-
мер уврежда далака, стра-
хът е свързан с бъбреците, 
мъката с белите дробове, 
гневът с черния дроб, а ра-
достта със сърцето.

Когато става дума за 
прекалената тревожност, 
вероятна причина за нея 
е дисбалансът в работата 
на сърцето или бъбреците.

Според съвременната 
наука мозъкът е този, който 

Прекалената тревога е знак за дисбаланс 
в някой от петте основни органа

управлява тялото. Той е от-
говорен не само за жизне-
ните функции и поведение-
то ни, но и за нашите ми-
сли, спомени и чувства. 

Китайските лекари от 
древността обаче твърдят, 
че всичко това е задача на 
сърцето. За традиционна-
та китайска медицина то е 
император на тялото, зада-
ва тона и посоката на ос-
таналите системи от орга-
ни и те го следват.

Сърцето е дом на духа, 
а според „Хуанди нейдзин“ 
(„Трактат за вътрешното“), 
най-старият известен текст 
за китайската медицина, 
ако духът е силен, тялото 
ще е здраво и обратното.

вата мегаполиса на Ки-
тай – Пекин и Шан-
хай, излизат от сянка-
та на Омикрон, предос-
тавяйки ценен опит за 
динамичните мерки 

за нулева заразяемост с COVID. 
Според епидемиолозите бързото 
тестване, стриктните и навремен-
ни действия са били от ключо-
во значение за овладяването на 
епидемичната ситуация. 

След пълното отваряне на два-
та най-големи града в страната 
някои икономисти прогнозират, 
че ако производството и бизнесът 
бъдат възстановени бързо, то за 
годишния ръст на икономиката 
все още има шансове да достигне 

5% през 2022 г. След като вла-
стите обявиха на пресконферен-
ция, че епидемичната ситуация 
в Пекин се подобрява и броят на 
потвърдените случаи намалява в 
продължение на шест последо-
вателни дни, големите търгов-
ски центрове в Чаоян – най-го-
лемия и най-населения район на 
китайската столица, бяха отворе-
ни за клиентите.

Според някои експерти целта 
на редовното тестване за нукле-
инова киселина в големите гра-
дове е новите случаи да се от-
криват възможно най-рано и да 
се помогне на властите да пред-
приемат по-целенасочени мерки 
за превенция.

Д

Пекин и Шанхай 
излизат от сянката 
на Омикрон

Ако откриете, че постоянно се безпокоите за 
незначителни събития и очаквате все най-
лошия сценарий, вероятно страдате от тревожно 
разстройство. По принцип е нормално да се реагира с 
тревога на стресови ситуации, но ако това състояние 
продължи, след като нещата вече са под контрол, 
това е знак, че трябва да си обърнете по-сериозно 
внимание. 

След два месеца тежка битка с 
Омикрон и Шанхай отвори тър-
говските обекти. Изработен е план 
за ускоряване на икономическо-
то възстановяване с поредица от 

мерки като увеличаване на данъч-
ните облекчения, намаляване или 
освобождаване от наем за жили-
ще, подкрепа за възобновяване на 
производството и др.

Важна роля за стабили-
зирането на емоциите иг-
рае и перикардът, който об-
гражда сърцето и е негов 
защитник. Проблемите с 
него е вероятно да дове-
дат до тревожност и сър-
цебиене.

Бъбреците доставят Ци 

на тялото, следователно 
дефицитът на енергия в 
тях може да причини ув-
реждания в други части 
на тялото. 

Недоспиването, прека-
ляването с алкохола, лекар-
ствата, суровата и студена 
храна например е възмож-
но да претовари бъбреци-
те и да причини стрес и 
безпокойство. Проблемите 
със слуха, шумът в ушите 
и чупливата коса са знак 
за наличието на дисбаланс 
във функцията на този ор-
ган.

Други физиологични 
причини за прекалената 
тревожност могат да са не-
достигът на кръв и лошото 

кръвообращение. Кръвта 
подхранва всички органи 
и тъкани, като поддържа 
влагата и успокоява съзна-
нието. Ако тя не достига 
на тялото или не цирку-
лира нормално, е вероят-
но да се появят симптоми 
като бледност, проблеми с 

паметта и концентрация-
та, суха кожа, изтръпване 
на крайниците.

Съвети за храненето
1. избягвайте  
стимулантите.

Стимуланти като ра-
финираната захар и кофе-
инът могат да се превърнат 
в причина за излишъка на 
Ян енергия в черния дроб, 
което да предизвика раз-
дразнителност и безпокой-
ство. За да облекчите стре-
са, заменете кафето с мен-
тов чай и освободете потока 
на енергията в този орган.

2. Яжте  
горчиви храни

Според традиционната 
китайска медицина всеки 

от петте вкуса (сладък, со-
лен, горчив, лют и кисел) 
въздейства върху опреде-
лен орган. Горчивите храни 
подсилват предимно сърце-
то. Опитайте се да вклю-
чите повече такива в ме-
нюто, например синапени 
листа, къдраво зеле (кейл), 
кресон и др.

Незрялата пшеница ук-
репва сърцето и успокоя-
ва духа. От нея можете да 
приготвите каша или чай 
от запечените й зърна.

Чаят от рози също е 
чудесен лек. Той обогатя-
ва кръвта и Ци, успокоя-
ва нервите и подобрява на-
строението.

За да изчистите излиш-
ния огън от сърцето и чер-
ния дроб, опитайте чай от 
корени на божур. Тази гор-
чива билка изчиства из-
лишната горещина от тя-
лото и охлажда кръвта.

Други съвети
Леките аеробни упраж-

нения, като ходене, колое-
здене и джогинг, помагат 
на кръвта и Ци да достиг-
нат до всички части на тя-
лото. Обърнете внимание, 
че китайската медицина 
не препоръчва интензив-
ни упражнения, които мо-
гат да предизвикат преко-
мерен стрес върху тялото 
и да изчерпят жизнената 
енергия.

Медитацията и различ-
ните техники за релакса-
ция ще ви помогнат да ус-
покоите ума, сърцето и ду-
ха, да се справите с нега-
тивните емоции. Например 
отделяйте всеки ден по 10 
или 15 минути, за да съ-
средоточите вниманието си 
върху дишането. Ако пред-
почитате по-активния на-
чин на релаксация, може 
да опитате с йога, цигун 
или тайдзицюен.
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а 2 и 3 юни  в Ся- 
мън, източноки-
тайската провин-
ция Фудзиен, се 
проведе тради-
ционният Фе- 

стивал на драконовите лод-
ки.  Като китайски фолкло-
рен обичай с древна исто-
рия, състезанието с драко-
нови лодки е изключител-
но популярно сред местно-
то население, както и на-
всякъде в голямата азиат-
ска страна. 

Състезанието започна в 
езерото в квартал Дзимей, 
като 24 отбора с лодки-дра-
кони от континентален Ки-
тай и 17 от Тайван се със-
тезаваха по протежение на 
300-метровото трасе. 

Състоя се също церемо-
ния за откриване и изпъл-
нение на традиционния ри-
туал по изрисуване на лод-
ките на очите на дракони-
те. Смята се, че рисуването 

оваторските идеи  
на майстор Джу 
Бинжен му по-
магат да влее но-
ва жизненост на 
древен занаят, а 

семейната традиция в изра-
ботването на бронзови изде-
лия оказва силно влияние 
на творчеството му.

Град Ханджоу, админи-
стративният център на про-
винция Джъдзян, се слави с 
„бронзовата“ си архитекту-
ра. Там туристите могат да 
се повозят на традиционен 
круизен кораб по езерото 
Сиху или да разгледат из-
ящната декорация на хра-
ма Линин. Зад всички тези 
бронзови чудеса стои един 
човек – Джу Бинжен. Той 
е роден в гр. Шаосин, про-
винция Джъдзян, в семей-
ство, което повече от век 
се занимава с изработва-
нето на бронзови изделия. 
Първоначално обаче фами-
лията е била известна със 
своите литературни тради-
ции. Джу Южун, един от 
предците на Джу Бинжен, 
е бил известен калиграф в 
района. През 1875 г. бра-
тята Джу Цинжун и Джу 
Юсян откриват своя рабо-
тилница, където продават 
бронзови прибори. По то-
ва време това предизвик-
ва известна доза присмех, 
но според Джу Бинжен ли-
тературната традиция на 

семейството не е загубе-
на, а по-скоро заложена в 
производството на бронзо-
ви изделия.

В китайската култура на 
изделията от бронз често се 
гледа като на нещо, което е 
достойно само за импера-
торите, символ на мистери-
озност, тържественост, ве-
личие и власт. В наши дни 
можем да ги видим и да им 
се възхищаваме като ре-
ликви и безценни експона-
ти. Например меча на цар 
Гоудзиен от царство Юе 
от периода Пролети и есе-
ни или камбаните от гроб-
ницата на владетеля И от 
Джън от времето на Вою-
ващите царства.

Дори след като желязо-
то става предпочитан ма-
териал за изработването на 
оръжия и прибори, бронзо-
вите изделия в Китай про-
дължават да бъдат ценени и 
използвани. Джу Бинжен е 
уверен, че неговите предци 
откриват своята работил-
ница именно по тази при-
чина, а следващите поко-
ления продължават дело-
то им.

Той се надява да напра-
ви крачка напред в занаята 
със съвременната артистич-
на визия, която влага при 
изработването им.  През 
1995 г. Джу Бинжен прави 
пробив със създаването на 
първия бронзов стенопис на 

Фестивалът на драконовите лодки – 
фолклорен обичай с древна история

традиции

Н

Н

на очите на драконовите 
лодки символизира съжи-
вяването на дракона. 

Затова това трябва да се 

прави всяка година преди 
началото на състезанието и 
тази година традиционният 
ритуал се състоя на 3 юни.

По време на двуднев-
ния Фестивал на драко-
новите лодки ще се про-
ведат и богати културни 

Майстор Джу Бинжен влива нова жизненост  
в древния занаят

богинята Гуанин. По-късно 
той разширява използване-
то на бронза в калиграфия-
та, връщайки се към ориги-
налните литературни тради-
ции на фамилията. За него 
1998 г. се оказва изключи-
телно продуктивна. 

Комбинирайки бронзо-
вия занаят с уникалното си 
разбиране за калиграфия-
та, Джу Бинжен прехвър-
ля уменията си с четката и 
мастилото от хартия вър-
ху блестящия твърд бронз, 
спечелвайки признанието 
на критиците и арт кръ-
говете. В резултат на това  
семейната традиция става 
още по-уважавана. Годи-
на след това Джу Бинжен 
създава за Голямата паго-
да на дивата гъска в град 
Сиан, провинция Шаанси, 
епичен бронзов стенопис, 
изобразяващ сцени от пъ-
тешествието на монаха Тан 
Сюандзан на Запад.

Той експериментира с 
процентите мед, а различ-
ните нива на окисляване 
му позволяват да „рисува“ 
различни цветове и слое-
ве, прокарвайки нов път. 

За него медта е материал с 
безкрайни възможности и 
достатъчна здравина, за да 
издържи на изпитанията на 
времето. Оттогава майсто-
рът използва своите знания 
и визия, за да възстановя-
ва архитектурни шедьоври 
по протежението на езеро-
то Сиху в Ханджоу.

Основите на пагодата 
Лейфън са поставени през 
976 г. През 1924 г. обаче 
тя се срутва заради много-
кратните удари от мълнии, 
под които е попадала, и от 
разрушителните последици 
от войната. 

Реставрацията й започ-
ва в началото на новия век 
и Джу Бинжен е поканен 
да участва. Разглеждайки 
конструкцията на пагодата 
и оригиналните материа- 
ли, от които е построена – 
тухли и дърво, той решава 
при реконструкцията да из-
ползва и медта. Защото ис-
ка не просто да възстано-
ви пагодата, а да я напра-
ви по-издръжлива на уда-
рите на времето.

След задълбочено про-
учване на старите архиви, 

както и в резултат на мно-
жество опити и грешки, 
Джу Бинжен успява да реа-
лизира своята идея. Техни-
ката за цветно боядисване 
на мед никога не е прила-
гана в областта на строи-
телството и инженерство-
то. Джу Бинжен обаче не 
се отказва. Той цитира при-
мери от древните книги и 
накрая успява да убеди еки-
па. Крайният резултат е за-
шеметяващ. 

През следващите годи-
ни Джу Бинжен продъл-
жава да създава бронзови 
шедьоври. Той възстановя-
ва и други древни памет-
ници, включително Злат-
ното било на планина-
та Ъмей в провинция Съ- 
чуан и шанхайския ембле-
матичен храм Дзин‘ан.

За Джу Бинжен бронзът 
може да приеме всякаква 
форма и да бъде представен 
във всеки цвят. С неговата 
новаторска визия и умели 
техники чудесата на брон-
зовата епоха възкръсват и 
се актуализират, за да от-
говорят на изискванията на 
съвременната епоха.

мероприятия, включител-
но състезание по модели-
ране на драконови лодки за 
тийнейджъри между два-
та бряга на Тайванския 
проток, както и форум за 
културното наследство на 
Фестивала на драконовите  
лодки.

Състезанието с драконо-
ви лодки между двата бряга 
на Тайванския проток 2022 
г. се организира съвместно 
от Главната администрация 
за спорт на Китай, CCTV-6 
Movie Channel, Китайската 
асоциация на драконовите 
лодки, Бюрото за спорт на 
провинция Фудзиен и кмет-
ството на Сямън.

Милиони ценители на 
този необикновен екзо-
тичен китайски фестивал 
имаха възможност да на-
блюдават състезанията и 
другите церемонии на жи-
во и по екраните на редица 
телевизионни канали.

В китайската култура 
бронзът е символ  
на величие и власт
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Археологически музей в провинция 
Шънси отвори врати  

рхеологическият 
музей в Шънси е 
предложен за пър-
ви път през 2009 г. 
След няколко го-
дини на подготов-

ка строителството започна 
през 2019 г. и беше завър-
шено през декември мина-
лата година. Сградата е с 
обща площ от 36 000 ква-
дратни метра.

От каменни реликви 
от руините на праистори-
ческия град Шъмао, дати-
ращи отпреди около 4000 
години до изобилните ар-
тефакти от мавзолеите на 
императорите в зенита на 
имперския период, повече 
от 5200 културни реликви, 
открити през последните 
60 години при археологи-
чески разкопки из цялата 
провинция, сега имат мяс-
то за показ.

Шънси е дом на много 
известни археологически 

находки, 
като 2200-годишните тера-
котени воини в мавзолея на 
китайския император Цин-
шъхуан в град Сиан.

Като столица на динас-
тиите Западна Хан (206 г. 
пр. н. е. до 24 г. сл. н. е.) 
и Тан (618-907 г.), двата со-
циални и културни върха в 
китайската имперска исто-
рия, Сиан и съседната му 
област предоставиха реша-
ващи референтни точки за 
проучвания върху градско-
то строителство, погребал-
ните обичаи, социалните 
структури и формирането 
на централни династии в 
древността.

Експонатите в новия 
музей са от открития, 

направени от Академия-
та по археология в Шън-
си, един от най-престиж-
ните институти за археоло-
гически изследвания в Ки-
тай. Над 200 000 културни 
реликви са събрани от ин-
ституцията.

Откритите реликви са 
основен източник на екс-
понати в китайските му-
зеи, а тематични музеи са 
създадени за много клю-
чови археологически обек-
ти като мавзолея на Цин-
шъхуан. Въпреки това съо-
ръжение като новия музей, 
обхващащо по-голям ре-
гион и разчитащо на опи- 
сите на археологически ин-
ститут, е безпрецедентно 
в Китай.

„Чрез реликвите и обек-
тите на наследството хората 
могат да видят ясния про-
изход на китайската архе-
ология“, каза Сун Джо-
уюн, директор на музея и 

А

Първият всеобхватен музей в Китай, 
фокусиран върху археологията, беше 
открит в град Сиан, административния 
център на провинция Шънси.

в историята като усърден 
владетел, най-накрая беше 
потвърдено след открива-
нето на изобилие от погре-
бални предмети.

Сун добави, че новото 
място има за цел да демон-
стрира не само красотата 
на културните реликви, но 
и да предложи обширна ин-
формация за местата, къ-
дето са изкопани. Някои 

експонати може да са не-
привлекателни за окото, но 
съдържат ключови улики за 
академични пробиви.

„С този музей можем 
след време да споделим на-
шите открития за култур-
ното наследство с общест-
веността, каза Сун. И съ-
що така е място, където об-
ществеността може да раз-
бере за всекидневието на 

археолозите и мултидисци-
плинарните методи на из-
следване.“

Поради тази причина в 
музея са изложени и фраг-
ментирани артефакти като 
керамични парчета и земни 
архитектурни основи. Ня-
колко археологически обек-
та бяха преместени в новия 
музей като „цели пакети“.

Например находките от 

луксозна погребална яма с 
погребални коне и бронзо-
ви колесници, изкопани за 
първи път през 2014 г. от 
гробница на 2800 години на 
аристократ, бяха внимател-
но преместени от мястото 
на откриване в Шаснси за 
подробно изследване в ла-
боратория. Това е направе-
но и за гробница в монгол-
ски стил с изящни стенопи-
си от династия Юан (1271-
1368 г.), която е открита за 
първи път през 1998 г.

Галерия в музея 
включва консервация 

на културни реликви за 
обществеността.

„Археологическият му-
зей е нов музеен формат в 
Китай“, каза Джоу Куейин, 
заместник-директор на Ад-
министрацията за култур-
но наследство на провин-
ция Шънси. „Това е верига, 

ръководител на академия-
та в Шънси.

Посетителите могат да 
видят някои от най-нови-
те големи находки, които 
предизвикаха широки об-
ществени дискусии. Напри-
мер там се намира безпре-
цедентната находка на ран-
на творба на емблематич-
ния майстор на калигра-
фия от династията Тан – Ян 
Джънцин, което е епиграф 
на жена, издълбан върху 
нейната надгробна плоча 
в покрайнините на Сиан.

След години на спо-
рове местоположението 
на мавзолея на Лиу Хън, 
третият император на За-
падна Хан, който се слави 

свързваща археологически 
разкопки, проучвания, съх-
раняване на реликви и об-
ществено образование.“

Музеят ще приема до 
1500 посетители дневно до 
края на юли. Входът е без-
платен, но е необходимо да 
се направи онлайн резер-
вация.
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Използвани са материали  
на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

Скачачката Лу Дзяулян изпълнява красиво висок скок по време на Китайските 
национални игри на 21 септември 2021 г. в Сиан, провинция Шанси 

Д
вадесетгодишната китай- 
ска състезателка Лу Дзяу-
лян спечели скъпоценен 
сребърен медал за Китай 
на финалното състезание 
за висок скок за жени на 

международната лекоатлетическа сре-
ща в Кастильоне Гросето, съобщи 
електронното издание на англоезич-
ния китайски в. „Глобъл таймс“. 

Лу се състезава с осем други леко-
атлетки на финала. Тя се представи 
прекрасно в трите си опита на 1,70 
метра, 1,80 метра и спечели сребро-
то с 1,85 метра, с което младата ки-
тайска лекоатлетка си осигури учас-
тие в Олимпийските игри в Париж 
през 2024 г. Златото спечели укра-
инската състезателка на висок скок 
Ирина Герашченко, която скочи с 5 
сантиметра повече от китайската със-
тезателка. Въпреки че медалът на Лу 
не е златен, успехът й е показателен 
за  потенциала на Китай в дисципли-
ната висок скок за жени на Олим-
пийските игри в Париж през 2024 г.

Високият скок невинаги в мина-
лото е бил смятан за най-силното съ-
битие в Китай. Участието в среща-
та по лека атлетика в Италия беше 
част от подготовката на китайските 
лекоатлети за лятната олимпиада в 

Скачачката Лу Дзяулян взе сребро  
на лекоатлетическа среща в Италия 

Париж през 2024 г. 
Освен Лу Дзяулян, спечелила в 

Италия сребърния медал на висок 
скок при жените, китайските състе-
затели Фан Яоцин и Цу Ямин също 
спечелиха сребърен и бронзов медал 

на троен скок при мъжете.
Лу каза пред медиите, че ще про-

дължава да подобрява физическата си 
форма, и изрази увереност, че може 
да спечели медал за Китай на олим-
пиадата в Париж през 2024 г.

К
итайският на-
ционален жен-
ски отбор по во- 
лейбол победи с 
3:1 турския от-
бор, който бе 

домакин на състезанието 
в Анкара в първенството на 
Лигата на нациите по во-
лейбол (VNL), съобщи аген-
ция Синхуа. 

Трудно реагирайки на 
атаките на китайския от-
бор, турската шесторка 
мъчно пробиваше защитата 

на съперника. Това даде 
възможност на гостите да 
се наложат с  три на един 
сета. Предишната среща на 
китайските волейболист-
ки с турския национален 
отбор по волейбол бе на 
Олимпийските игри в То-
кио през 2021 г.

Китайския отбор започ-
на участието си в турнира 
на Лигата с лесна победа 
с 3-1 гейма срещу отбора 
на Холандия. 

Мачът с турския нацио- 

Китайските волейболистки 
победиха Турция

А
зиатските паралимпийски 
игри в Ханджоу 2022 г., пър-
воначално планирани да се 
проведат на 9 – 15 октом-
ври, са отложени, обявиха от 
Азиатския параолимпийски 

комитет и Организационния коми-
тет на Азиатските параигри в Хан-
джоу, предаде агенция Синхуа. 

Съобщението идва след решение-
то, взето от Олимпийския съвет на 
Азия и Организационния комитет на 
Азиатските игри в Ханджоу за отла-
гане на 19-ите Азиатски игри, кои-
то трябваше да се проведат в Хан-
джоу от 10 до 25 септември 2022 г., 
след „внимателно обмисляне на  си-
туацията с пандемията и мащаба на 
игрите“, отбеляза Синхуа. 

Азиатският параолимпийски коми- 

тет отбеляза в изявление, че ембле-
мата, слоганът и годината на игрите 
ще останат непроменени и се очак-
ва допълнително съобщение за то-
ва отлагане и за друго място за тях-
ното провеждане. „Не беше лесно 

да се вземе това решение, но ние го 
взехме сега, за да дадем ниво на си-
гурност на спортистите, които пла-
нираха да участват в игрите“, обяс-
ни президентът на Азиатския парао-
лимпийски комитет Маджид Рашед. 

„Подготовката за игрите върви 
много добре и Организационния ко-
митет на Азиатските игри в Ханджоу 
беше готов да представи изключи-
телна организация на състезанията. 
„Сега ще работим с организационния 
комитет за осигуряване на нова да-
та, която да работи за календара на 
параспорта на азиатските игри“, до-
бави той. Новият домакин на игри-
те ще бъде ясен много скоро. Дома-
кин на последния турнир за Купата 
на Азия бяха Обединените арабски 
емирства през 2019 г.

Параолимпийските игри на Азия 2022  
се отлагат заради ковид

нален отбор бе втората 
среща на китайките. Пред-
стоят им срещи и с отбо-
рите на Италия и Тайланд. 

Финалите ще се състоят в 
Анкара между 13-17 юли.
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за 1 месец 2 лв.

за 3 месеца 6 лв.

за 6 месеца 12 лв.

за 12 месеца 24 лв.

Може да се абонирате  
във всички пощенски 
станции в страната и  
в редакцията на адрес:
софия, ул. позитано 20а 
тел.: 02/944 1026

Абонирайте се за 2022 г.
Каталожен № 381

уахуа е едва на 
шест години, но 
е голям почита-
тел на операта на 
Съчуан. Той чес-
то гледа на сцена-

та баща си Джоу Дженхуа 
– актьор от операта от Съ-
чуан, и все повече се инте-
ресува от формата на това 
изкуството. Даже често си 
представя, че „танцува с ме-
чове и пушки“. 

Като вижда интереса на 
сина си, Джоу Дженхуа за-
почва да го обучава на ос-
новни умения на операта 
в Съчуан. 

Постепенно той започва 
да записва учебния процес 
и публикува заниманията 
им в профила си в социал-
ните мрежи Sichuan Opera 
Boy Huahua с надеждата да 
предизвика по-голям ин-
терес сред публиката към 
това традиционното теа-
трално изкуство. Неговият 

рез последните 
години, за да на-
сърчи по-добре 
съживяването на 
селските райони, 
град Шиджаджу-

ан, провинция Хъбей, е под-
новил напълно много от тра-
диционните древни селищ-
ни системи в планината Тай-
хан като селата Лудзя, Дан-
лиандзян, каменното село 
Йдзя или Нанхенкоу. 

За тази цел са използвани 
главно историческите и кул-
турните ресурси, чрез подо-
бряване на общественото об-
служване в селото, провеж-
дане на фолклорни изпъл-
нения на живо, както и мо-
дернизиране на селските къ-
щи и къщите за гости, рес-
торанти, кафенета, барове с 
книги и др. Всички тези про-
мени са внимателно подби-
рани, така че да не нарушат 

Х

П

Момче, влюбено  
в Съчуанската опера 

Развитието на туризма  
в древните села на Тайхан 

Фестивалът на драконовите лодки 
За един от любимите си празници децата от провинция 
Дзянсу направиха красиви цветни фигури от тесто

Снимка Синхуа

Започна 26-ото 
международно 
автомобилно 
изложение в района 
на Големия залив
Международно 
автомобилно 
изложение в района на 
Големия залив Гуандун 
– Хонконг – Макао  
беше открито  
в Шънджън на  
28 май с близо 100 
автомобилни марки, 
като бяха представени 
почти хиляда нови 
автомобила. 

Снимка Синхуа

акаунт е събрал вече пове-
че от 8 милиона фенове до-
сега. Наскоро момчето Ху-
ахуа започна и систематич-
но да ходи на уроци при из-
вестния учител Джанг Ли-
ансен. 

„Учителят ми има мно-
го изисквания, но аз рабо-
тя усилено дори когато съм 
много уморен. Харесвам 
операта на Съчуан и искам 
да стана герой в операта на 
Съчуан“, каза Хуахуа.

оригиналния вид на сели-
щата и тяхната наследстве-
на културна цялост. 

Сега животът на стари-
те къщи е изпълнен с но-
ва жизненост, с фолклорни 

изпълнения и литературата, 
а традиционните старинни 
села, които някога са били 
самотни и почти забравени, 
са се превърнали в популяр-
ни места за селски туризъм.

В

Река Мейше – 
нова визитка  
на град Хайкоу

одата е бистра, 
тревата – зе-
лена, а рибите 
се стрелкат по 
плиткото дъно. 
Такава е река 

Мейше днес. Тук, край 
нейните бреговете, е ед-
но от любимите места на 
жителите на град Хайкоу, 
провинция Хайнан. 

През тази година Ми-
нистерството на водни-
те ресурси обяви 11-те 
най-красиви местни реки 
и Мейше беше една от тях. 
Сега е трудно да си пред-
ставим, че тази река някога 
е била мръсна и затлачена.

През 2016 г. град Хай-
коу стартира проект за 
пречистване на отпадъч-
ните води, като се фоку-
сира върху концепциите 
за „екологично възстано-
вяване“ и „обслужване на 
препитанието на хората“, 
както и върху облагоде-
телстването на поминъка 
на хората и подобряване 
на външния вид и стой-
ността на града.

След няколко години на 
цялостно възстановяване и 
екологично управление ре-
ка Мейше оживя и отно-
во се превърна в нова ви-
зитна картичка за града.


